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Milí bratři, milé sestry, 
rok 2021 je téměř za námi. Pro každého 

z nás byl jiný. Někdo prožíval chvíle radost-
né a šťastné, jiného potkaly 
nesnadné zkoušky, nemoc, 
Covid, nebo dokonce ztrá-
ta někoho blízkého. Pokud 
jsme byli v té skupině prv-
ní, možná nám ani nedo-
chází, čím vším jsme byli 
z Boží milosti obdařeni. 

V naší zemi nebylo 
kdovíjak veselo. Společ-
nost byla rozdělená, a ne-
jen v názorech na veřejné 
věci, ale dokonce v postoji 
ke stále trvající pandemic-
ké krizi. Je až nepochopi-
telné – a z toho je mi v sou-
časnosti smutno asi nejvíc, 
že si může někdo stěžovat na nedostatek 
svobody kvůli opatřením, které mají omezit 
nebezpečnou nákazu. Jakoby zdraví a lid-
ské životy pro některé lidi nic neznamenaly. 
Nikdo nás přece nesmí v ničem omezovat 
a chci-li někam jít, mám na to přece právo…

Temnota přikrývá národy. To dobře věděli 
i bibličtí svědkové. Naše stvoření je poruše-
né. Dlužno říci, že ani Izrael nebýval z obli-

ga. Svět v zlém ležel a Boží lid často s ním. 
Je to tak i dnes. Svět ve zlém leží a my jsme 

v tom úplně stejně namo-
čeni. I my se proviňujeme 
proti Bohu. Třeba jen svou 
lhostejností. Tím, že zlu 
a bezohlednosti dopřáváme 
příliš mnoho místa. 

Temnoty. Země šeré smr-
ti. Přesně tohle mě napadá, 
když se ohlížím za těmi 
uplynulými měsíci roku, 
který se za pár týdnů uza-
vře. Ale kdybychom měli 
jen konstatovat, jak je vše 
kolem nás beznadějné, ne-
bylo by ani nutno o tom 
psát. Přece to všichni dob-
ře víme. My se chceme ale 

právě v tomto adventním a předvánočním 
čase vzájemně potěšit zvěstí o tom, že to 
přece není jediná podoba našeho bytí. Vždyť 
přece platí, že jsme nebyli jen obklíčeni ne-
mocí, nákazou a smrtí, nebyli jsme obklope-
ni jen sobectvím a zlem. Viděli jsme spoustu 
dobrých činů, mnoho těch, kteří nasazovali 
sami sebe, aby druhým pomáhali, nesli je-
jich břemena a nic za to pro sebe nežádali. 

Milý čtenáři, milá čtenářko,

„Lid, který chodí v temnotách, uvidí velké světlo; nad těmi, kdo sídlí v zemi šeré smrti, 
 zazáří světlo.“                 (Izajáš 9, 1)
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Slovo šéfredaktora

Milí čtenáři Posla,
otevřeli jste poslední číslo tohoto ročníku. 

Adventně vánoční. Chtěli jsme vás v něm 
pozvat v rámci adventních charitativních 
podnětů na Punč pro Matěje – akci, 
která v našem sboru nemá tradi-
ci. Ti, kdo ji připravovali, do ní 
investovali spoustu energie, 
času, nápadů… O co šlo: měli 
jsme na jeden den domluvený 
pronájem charitativního stánku 
Dobrého místa pro život v rámci 
olomouckých vánočních trhů. Pro-
dávali bychom tam punč a výtěžek by byl 
věnován chlapci Matějovi, členovi jiného 
sboru ČCE, který trpí vážnou kožní nemo-
cí, jejíž léčba či mírnění příznaků není zcela 
kryta ze zdravotního pojištění (promazávací 
krémy, speciální oblečení atp.). Moc jsme se 
na akci těšili – že budeme jako sbor vidět 
i v městské komunitě, že se sejdeme na ná-
městí u punče, třeba potkáme své přátele 
a známé a přizveme je k pomoci, připravo-
vali jsme i doprovodný program. Přála bych 
vám vidět to nadšení těch, kteří vše připra-
vovali, ale třeba i letáček, který už byl ho-
tov k propagaci. Ze dne na den je všechno 
jinak. My se ale pomoci Matějovi nechce-
me vzdát. Proto jsme se pokusili ji převést 
do naší online adventní burzy. Výrobky, kte-

ré si můžete zakoupit po bohoslužbách, je 
též možno si rezervovat na našich webo-

vých stránkách. A právě tam najdete 
i kolonku „Punč pro Matěje“, kte-

rá obsahuje platební QR kód. Je 
potřeba nejprve si otevřít své 
internetové bankovnictví, vy-
brat platbu přes QR kód a pak 
přispět. Cena jednoho punče je 

50 Kč, ale dobročinnost není sa-
mozřejmě nijak limitována. Pro ty 

z vás, kteří nechcete na nic čekat a chcete 
přispět hned, je QR kód i pod tímto textem. 
Pokud nemáte tento způsob plateb v obli-
bě, nemáte s nimi zkušenost, nebo to prostě 
neumíte, je jistě možnost na Matěje přispět 
tradičním způsobem u bratra pokladníka. 
Pojďme se v Adventu spojit k pomoci po-
třebnému. Na zmíněném propagačním le-
táčku jsme uvedli verš z epištoly Galatským 
v jednom z moderních překladů: Neste bře-
mena jedni druhých, tak naplníte zákon 
Kristův. Zákaz prodávání punče na náměstí 
nás přece v pokusu zmírnit tíhu břemene 
jednoho konkrétního člověka neodradí.

Pokojný sváteční čas přeje za celou re-
dakci Posla

Jana Vrajová 

Toto je QR kód, který slouží pro zadání platebního pří-
kazu na 50 Kč pro Matěje. Má i svůj specifický variabilní 
symbol 999 pro snadnou identifikaci. Je nutné jej otevřít 
přes aplikaci své banky.

Bylo mnoho těch, od kterých jsme mnoho 
přijímali, třeba jen dobré slovo potěšení.

Advent a Vánoce jsou časem radostné 
zprávy o tom, že světlo je silnější. Bylo by 
mnoho důvodů všechno vzdát a s temnotou 
světa i svých vlastních srdcí se prostě smířit. 
Jenže Bůh sám se s tím nesmířil a tedy ani 
my nemusíme, ba dokonce nesmíme. Jeho 
světlo zazářilo vůbec nejsilněji tehdy, když 
se v Betlémě narodil Ježíš Kristus. On při-

šel, aby dal v našem světě vše do pořádku 
včetně našich vlastních životů. A volá nás 
k víře, naději a lásce. On ve svém Synu při-
šel – a ještě přijde.

Všem vám přejeme, ať ty letošní Váno-
ce jsou pro vás skutečnými svátky radosti 
a pokoje. Naše křesťanská naděje přece ne-
závisí na vnějších okolnostech. Platí i jim 
navzdory. 

Váš Jan Lukáš, farář

Tak se tedy rodí. Ale kde myslíš? V Betlémě 
v zemi judské. Nemůžeme přece opomi-
nout tento Betlém. „Pojďme až do Betléma 
(Lk 2, 15)“, říkají pastýři, nikoliv přejděme 
kolem. Co když je to chudá vesnička? Co 
když se zdá, že je nejmenší v zemi judské? 
Ani to není nevhodné pro toho, který ač-
koliv byl bohatý, pro nás se stal chudým, 
ačkoliv byl velký Pán a největší chvály 
hodný, narodil se nám jako maličké dítě 
a říkal: Blahoslavení chudí v duchu, neboť 

jejich je království nebeské (Mt 5, 3), a jin-
de: „Když se neobrátíte a nebudete takoví 
jako toto dítě, nevejdete do nebeského krá-
lovství (Mt 18, 3).“ Proto si také vybírá stáj 
a jesle, hliněnou chatrč a příbytek dobytka, 
abys věděl, že je to ten, který z bláta pozve-
dá chudáka a zachraňuje lidi i dobytek. 

Z vánočního kázání  
Bernarda z Clairvaux  

(1090–1153)

Milý čtenáři, milá čtenářko,

U jesliček 

I ten kdo se nikdy nemodlí
Pokleká s hlavou obnaženou
A srdce v těle chvilku věří
Že duši bude jednou líp
I ti kteří se rozhodli
Že za čímsi se stále ženou
Slaměným stéblem náhle 

měří
zisky a ztráty vlastních chyb.

I ten kdo dávno zapomněl
Jak písnička z dětství krásně 

voní
Hlas otce matky jejich tvář
Má hrdlo úzké pro slova
Dětskou dlaň ve své by mít 

chtěl
Naděje světa vložit do ní
Zatímco tiše hvězdná zář
Ho vede k dveřím domova.

I ten koho sedlá rychlý čas
Počítá beránky mudrce 

od východu
Chasu co snáší různé dary
K nožičkám toho pacholátka
Snaží se nabrat jak každý z nás
V studánce víry živou vodu
Zpívat ten nápěv velmi starý
A nebrat slušnost chvilku zkrátka.          

František Novotný  
(ze sbírky Buďme)
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 Sborový program na prosinec 2021

1. 12. středa 19.00 Sešlost u Jurečků
3. 12. pátek 16.30 děti a dorost

18.00 mládež
5. 12. neděle 9.00 bohoslužby 2. adventní neděle /slib DRS Jan Lukáš
6. 12. pondělí 18.00 schůze staršovstva
7. 12. úterý 18.00 biblická hodina 
8. 12. středa 17.00 výtvarná dílna
9. 12. čtvrtek 14.00 kurz ETF
10. 12. pátek 16.30 děti a dorost

18.00 mládež
12. 12. neděle 9.00 bohoslužby 3. adventní neděle Jan Lukáš

13.00 bohoslužby DS Chválkovice
13. 12. pondělí 17.00 výtvarná dílna
14. 12. úterý 18.00 biblická hodina

19.00 Sešlost u Kenningů
16. 12. čtvrtek 9.00 Seniorklub
17. 12. pátek 16.30 děti a dorost

18.00 mládež – vánoční program
19. 12. neděle 9.00 dětská vánoční slavnost 4. adv. neděle
20. 12. pondělí 15.00 ván. bohoslužby Diakonie D. Moravice

17.00 výtvarná dílna
25. 12. sobota 9.00 bohoslužby  1. svátek vánoční s VP Jan Lukáš
26. 12. neděle 9.00 bohoslužby 2. svátek vánoční s VP Marek Zikmund
29. 12. středa 19.00 Sešlost
31. 12. pátek 17.00 bohoslužby – Starý rok Jan Lukáš
1. 1. 2021 sobota 9.00 bohoslužby – Nový rok s VP Jan Lukáš
2. 1. 2021 neděle 9.00 bohoslužby s VP Kamil Vystavěl

Ze sborového života 

Zpráva ze schůze staršovstva 1. 11. 2021

Po úvodní pobožnosti J. K. Jurečky star-
šovstvo pokračovalo v diskusi na téma živý 
sbor, tentokrát nad otázkou, co nás oživuje. 
Poté jsme zhodnotili uplynulé období. 

Noemi Batlová od 1. 1. 2022 již nebu-
de pastorační pracovnicí na celý úvazek. 
Část své dosavadní činnosti bude pro sbor 
vykonávat na dohodu o provedení práce. 
Sepsala seznam činností, které již nemůže 
zajišťovat, kde je třeba hledat za ni náhra-
du: pomoc s pastoračními návštěvami, spo-
lupráce a návštěvy v Diakonii Rýmařov, 
kontakt s KEA, kontakty v ekuméně, servis 
při akcích v kostele (koncerty, přednášky, 
kurzy, svatby, pohřby, sborové, seniorátní, 
celocírkevní), výzdoba v kostele (aktuálně 
zajišťuje Lenka Hromádková), zajišťování 
velkého úklidu, Noc kostelů (kontakt s ar-
cibiskupstvím).Nejnáročnější bude zajistit 
pravidelnou přítomnost někoho, kdo může 
zajistit otevírání a servis při akcích. Znovu 
se otevřela otázka kostelníka. S tím by moh-
lo souviset, zda můžeme nabídnout bydlení. 
Dívejme se kolem sebe, zda bychom našli 
vhodnou osobu.

Je třeba navázat bližší kontakt se sborem 
ve Šternberku, dokud je místo obsazeno 
sestrou farářkou Janou Rumlovou. Navrhu-
jeme připravit společné bohoslužby po No-
vém roce a následný rozhovor staršovstev 
po bohoslužbách.

Řešili jsme zajištění všeho potřebného 
ke konání konventu Moravskoslezského se-
niorátu.

Následovaly zprávy jednotlivých komisí: 
stavební komise připravuje projekt k cel-
kovým opravám kostela, proběhla schůz-
ka o nových webových stránkách, finanční 
skupina informovala o dopadu pádu Bohe-

mia Energy na náš sbor: vypověděli jsme 
smlouvu s dodavatelem Amper market 
a uzavřeli smlouvu se společností ČEZ. Fi-
nanční skupina navrhuje také vytvořit nový 
provozní účet, kde nebudou poplatky za po-
hyby na účtu. Účet u České spořitelny bude 
zatím ponechán.

Staršovstvo se začalo zabývat návrhy 
na rozpočet na příští rok. 

Byl potvrzen termín 22. 12. pro prodej 
punče na náměstí i účel sbírky na chlap-
ce ze štramberského sboru. Dne 15. 11. 
v 17:00 bude přípravná schůzka k této akci 
(program, zajištění služeb). Připravujeme 
také nový leták o sboru, který budeme moci 
rozdávat.

Advent: Začíná nácvik na vánoční hru, 
starší děti v pátky od 16:30, nejmenší děti 
se připojí od prosince v nedělce. Část výtěž-
ku adventní burzy bude poslán na podporu 
Diakonie Litoměřice v Trmicích. Bude při-
praven adventní dopis.

Dne 30. 1. 2022 bude hostem na kazatelně 
br. farár. M. Vymětal, následovat bude před-
náška na téma: Dialog křesťanů, muslimů 
a židů.

Informace o hospodaření sboru je možné 
získat u bratra pokladníka J. Vraje.

Staršovstvo ukončilo schůzi modlitbou 
ve 21:40.

Zpracovala A. Gabrielová  
podle zápisu Evy Palové Dostálové 

Pokud byste se dostali do finančních potíží v souvislosti se současnou situací 
ohledně dodavatelů energií, nabízí staršovstvo sboru poradenskou pomoc.

Kontakt: Noemi Batlová
Mobil: 728 289 354
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Ze sborového života 

Milé sestry, milí bratři, milí přátelé!
Uvědomujeme si, že ekonomické následky 

krize dopadají také na členy našeho sboru. 
Přesto vás prosíme, abyste pamatovali na sa-
lár – příspěvek na činnost sboru. Výše pří-
spěvku je dobrovolná, nicméně naše církevní 
zřízení doporučuje pro zajištění finanční sa-
mostatnosti darovat na salár 5 % čistého roč-
ního příjmu. Doporučená částka je spočítaná 
tak, že když ji většina členů sboru s vlast-
ním příjmem (tj. včetně důchodců) daruje, 
tak náš sbor bez problémů zvládne zvyšují-
cí se finanční zatížení, vyplývající z odluky 
od státu. Z vybraných prostředků přispíváme 
na plat kazatele, financujeme provoz a údrž-
bu budov, pořizujeme vybavení pro výuku 
dětí apod. Církev Kristova jistě dokáže zvěs-
tovat evangelium i bez toho všeho, může to 
pro ni být ale dost těžké.

Své příspěvky můžete zaplatit buď ban-
kovním převodem na č.ú. 1804603389/0800 

(nezapomeňte do poznámky uvést své jméno 
a účel platby), QR kódem na našem webu, 
nebo v hotovosti.

Rádi vám vystavíme potvrzení o daru kvůli 
odpočtu daně. 

Na závěr vás chceme pozvat k modlitbám 
– za náš sbor, za lidi v tíživé situaci, za ty, 
kdo nesou břemeno zodpovědnosti, za sebe 
navzájem.

Pokud víte o někom, kdo naléhavě potře-
buje pomoc – ať už jde o lidskou blízkost, 
ochotné ruce, nebo peníze, kontaktujte fa-
ráře nebo kurátora sboru – pokusíme se 
přijít na to, jak můžeme jako sbor pomoci. 
„V modlitbách buďte vytrvalí“, pohotoví 
ke skutkům milosrdenství a zůstávejte v pev-
né víře, že záchrana nepřichází od lidí, ale 
od našeho Spasitele, Ježíše Krista. Jeho cesty 
se držme a jeho očekávejme.

Staršovstvo olomouckého sboru

Narozeniny zveřejňujeme podle klíče: 5, 10, 15, 20, 25, 30, 35, 40, 45, 50, 55, 60, 65, 70, od 71 
každý rok. Respektujeme, pokud nahlásíte redakční radě Posla, že si zveřejnění nepřejete. 

Narozeniny v prosinci

3. 12. Petra Foukalová
5. 12. ivana jeništová
5. 12. Štěpán svoboda
9. 12. Oldřiška Benešová

10. 12. ludmila Chytková
11. 12. ján Pašmik
11. 12. svatava sedláková

12. 12. ludmila Moserová
12. 12. Marta Plášilová
13. 12. Miroslav Hanák
13. 12. jan lukáš ml.
14. 12. jana Girmanová
15. 12. salome Marie 

stiessová

18. 12. Petr janošík
19. 12. Alexandr jeništa
21. 12. Václav Dostál st.
23. 12. Pavla Muchová
28. 12. Zdeňka Trávníčková
29. 12. Amos Děkaník
31. 12. Marie Mačkalová

Ze sborového života 

Z kurzu ETF 11. 11. 2021.  
Přednášel doc. Filip Čapek

Z ordinace Aldy Zapletala 
v Horní Čermné 7. 11. 

2021.

Konečně jsme se dočkali: 
dorazila zásilka s novými 
evangelickými zpěvníky.
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Z první adventní neděle

Ze sborového života Ze sborového života 

POVÍDEJ MI O SVÉ VÍŘE 
(Nejen) adventní výzva pro (nejen) děti a mládež 

Hledejte 
Zkuste si v předvánočním čase adventu najít čas na věci víry – oslovte ve svém okolí někoho, o němž 
víte, že je pro něj víra v Pána Boha důležitá (rodiče, prarodiče, tety z nedělky, kohokoli, kdo je vám 
blízký) a zeptejte se ho, jestli by vám nevěnoval svůj čas a v domluveném termínu si s vámi nepopovídal 
o své cestě víry. Nenechte se odradit, když to z různých důvodů napoprvé nevyjde nebo vámi oslovený 
se nebude chtít sdílet, buďte odvážní: jistě najdete někoho, kdo vám odpoví. 

Jak na to 
➢ Domluvte si termín setkání (klidně i online, nebo v čase po bohoslužbách…), dejte zpovídanému 

možnost se připravit – ukažte mu otázky, které mu chcete položit 
➢ Vytvořte příjemné prostředí rozhovoru – uvařte čaj, nabídněte sušenku… 
 
➢ NESPĚCHEJTE, POSLOUCHEJTE! 

 
➢ Zeptejte se na svolení, zda si můžete rozhovor zaznamenat, abyste s ním mohli 

následně pracovat. (Nahrajte jej na mobil jako audio či video, veďte jej třeba 
emailem, klidně i po WhatsAppu, kreativitě se meze nekladou.)  
 

➢ Doma se v klidu k rozhovoru vraťte, přemýšlejte o odpovědích, vztáhněte je k vlastnímu 
přemýšlení o víře. 

➢ Půjde-li to, zkuste je nějakým zajímavým způsobem zpracovat: napsat 
zpovídanému dopis, v němž poděkujete za rozhovor a sdělíte, co pro vás bylo 
zajímavé, co vás oslovilo; nakreslit obrázek, vyrobit koláž, pokud vám váš 
člověk vyprávěl nějaký zajímavý příběh s dějem; sestříhat video/audio 
z rozhovoru… 

Pravidla, termín, výstup, podpora 
➢ Vždy se předem zeptejte na svolení se vzpomínkami pracovat, případně je zveřejnit (může být 

jak anonymně, tak i se jménem). 
➢ Pokuste se vše stihnout do Vánoc (není to podmínka, nic a nikdo nás nehoní, ale lépe se pracuje, 

když máme jasný termín). 
➢ Podle shromážděných výstupů zorganizujeme buď přílohu Posla, nebo setkání všech 

zúčastněných (klidně až na jaře, až pomine největší covidová krize), nebo vyvěsíme na www 
stránky sboru… nebo ještě něco jiného, uvidíme ☺ 

➢ V průběhu trvání projektu se kdykoli můžete obrátit na jana.vrajova@seznam.cz ,  
tel: 737 509 198 (WhatsApp či Messenger je možný též) 

Inspirace 
Pro vedení rozhovoru nabízíme sadu otázek, ale třeba budete mít své vlastní zvídavé i zvědavé otázky, 
tak je neváhejte položit. Nebo se vámi zpovídaný člověk sám zaměří na něco, co je pro něj ve víře 
důležité, pak jej nechte vyprávět a naslouchejte.  

➢ Co pro Tebe (Vás) víra znamená v každodenním životě? 
➢ Zažil jsi (jste) nějaký moment, kdy Tě (Vás) víra podržela, pomohla Ti (Vám)? 
➢ Myslíš(te) si, že má víra v dnešním způsobu života ještě smysl? 
➢ Musí nutně každý, kdo věří, chodit do kostela? Každý týden? Nestačí o Vánocích? Proč 

ano, proč ne. 

Zapálili jsme první svíci na adventním věnci, 
zrealizovali první burzu výrobků – začal Ad-
vent. S dětmi v nedělní škole jsme si představili 
projekt pro adventní čas Povídej mi o své víře. 
Je popsán na protější straně a budeme moc rádi, 

když se co nejvíce dětí či mládežníků zapojí.  
Ne proto, že bychom potřebovali mít nějaké vý-
sledky, ale proto, že věříme, že sdílet se mezige-
neračně o tom, co pro nás osobně víra znamená, 
jak nás v životě nesla či nese, považujeme za dů-
ležitý stavební kámen sborového společenství.
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Ze sborového života 

Zelené světlo

Na přechodu pro chodce je zelené světlo 
znamením: „Člověče, máš volnou cestu, 
můžeš bez obav přejít na druhou stranu.“ 
V napjaté situaci na bělorusko-polské hra-
nici nabývá zelené světlo nový význam: Je 
signálem lidskosti, soucitu i ochoty pomoci 
běžencům. Zaujaly mně zprávy ČTK a Va-
tican News o této aktivitě, a tak si dovolím 
úryvky z nich ocitovat:

ČTK 11. 11. 2021
Když se na východě Polska setmí, rozsvítí 
Kamil Syller nad vchodem do svého domu 
zelené světlo. Tento 48letý právník žije s ro-
dinou ve vesničce Werstok u hranic s Bě-
loruskem. Je to idylické místo, turisty sem 
láká krásná příroda. Na louce za domem 
Syllerových se za soumraku poklidně pase 
stádo zubrů. O pět kilometrů dál, na bělo-
ruské hranici, ale hrozí v tu samou chvíli 
humanitární katastrofa.

Tisíce migrantů uvázly na běloruském 
území. Chtěli by se dostat do Evropské unie, 
Polsko je však přes hranici nepustí. Ti, kte-
rým se přece jen podaří proklouznout kolem 
ostře střeženého hraničního plotu na polskou 
stranu, často bloudí celé dny hlubokými lesy 
a bažinami. A tak Kamil Syller dostal nápad 
se zeleným světlem: „Je to symbol naděje. 
Je to signál, že obyvatelé domu jsou ochotni 
běžencům pomoci,“ říká. Kdo tu zaklepe, 
dostane jídlo, pití a teplé oblečení.

Zpočátku prý měli lidé v příhraničí strach 
se k akci Zelené světlo pro uprchlíky při-
pojit, postupně jich je ale stále více, tvrdí 
Syller. Kolik přesně, to neví. „Ale i jediný 
dům v každé vesnici stačí. Tak se lze posta-
rat o mnoho lidí,“ myslí si.

Vatican News 18. 11. 2021
Andrea Tornielli, přeložil Petr Vacík
V domech na hranicích poblíž lesa, kde se 
odehrává drama migrantů, žijí lidé, kteří se 
nepoddali globalizaci lhostejnosti a pamatu-
jí na křesťanské kořeny, které se nezměnily 
v ideologii, ale čerpají z živého evangelia, 
z podobenství o milosrdném Samaritánovi.

Jsou to lidé, kteří mají na paměti učení 
svatého Jana Pavla II., které papež Franti-
šek citoval na závěr generální audience 10. 
listopadu: „Svět i Polsko dnes potřebují 
lidi s velkým srdcem.“ A přestože vědí, že 
riskují, že budou odsouzeni za napomáhá-
ní nelegálnímu přistěhovalectví, nechávají 
tito dobří samaritáni v noci ve svém domě 
rozsvícené zelené světlo, které upozorňuje, 
že za osvětlenými okny je k dispozici talíř 
teplé polévky a deka pro ty, kdo procházejí, 
bez ohledu na pasy nebo víza. Nebo nechá-
vají čerstvě nadojené mléko, boty a kanys-
try s vodou přede dveřmi, aby je potichu 
přicházející dobrovolníci s večerem mohli 
posbírat a nechat v lese pro ty, kteří je tolik 
potřebují.

„Snaha zabránit smrti těchto zoufalých 
lidí,“ řekl Wiktor Jarocki, aktivista z kato-
lického sdružení v Krynkách, „se dnes po-
važuje za zločin. Ale pamatujeme na lekci 
papeže Wojtyly a praktikujeme legální ne-
poslušnost: zapomenout jídlo a oblečení 
v lese se může stát každému a dnes je to 
nezbytné“.

Díky Bohu za milosrdné Samaritány dne-
ška – nejen v polském pohraničí. 

-  jh  -

Hle, stojím přede dveřmi

Ze sborového života 

VánOCe

Listopad poodhalil svoji plentu
měsíc pak sklouznul po Adventu
jsou tu opět zase po roce
šťastné a veselé Vánoce.

V tento čas se k nám Bůh naklonil
aby nás všechny lidi zachránil
Boží syn se pro nás narodil
spočinul Marii na její klín.

Denně nám stále vychází vstříc
abychom mu vyšli naproti
tuto scénu vyjádřil krásně ponejvíc
i geniální Michelangelo Buonarroti.

Ve známém gestu se skrývá 
Boží láska, naděje a víra
Bůh nám takto přímo otevírá
věčný život, v němž se neumírá.

Buďme mu za to neustále vděčni
oslavujme ho hlučně i tiše
přijímejme jeho zájem neskutečný
a dejme vale svojí pýše.

Bůh nejlíp zná lásky míru
jeho činy nejsou žádný trik
on stále ji rozdává po vesmíru
proto nepropásněme tento okamžik.

Pavel Janošík st. 
LP 2021

Hle, stojím přede dveřmi a tluču; zaslechne-li kdo můj hlas a otevře mi, vejdu k němu 
a budu s ním večeřet a on se mnou.      Zj. 3, 20

Pane, nevím, co mně zítra a pozítří čeká. Ty 
sám víš, co se stane. To však vím, že stojíš 
přede dveřmi. Už dnes.

Pane, nevím, jak dlouho potrvá, co teď 
prožívám. Od rána do večera se může lec-
cos změnit a také nevím, co mně může po-
tkat mezi večerem a ránem. To však vím, že 
stojíš přede dveřmi. I dnes. I když nevím, co 
přijde, jedno přece vím – že přijdeš Ty. Sto-
jíš přede dveřmi.

Jsi Poslední tak jako jsi i První. Co chce 
být poslední, rozplyne se před Tebou jako 
obláček. Co Tě chce zakrýt, potrhá se jako 
pavučina.

Stojíš přede dveřmi. To je měřítkem vše-
ho. Tím se všechno mění. To, jak se ráno 
probouzím, jak konám svou každodenní 
práci a jím chléb, jak co snáším, jak odpočí-
vám a jak večer uléhám. To všechno se děje 
jinak, když stojíš přede dveřmi.

Pane, takto formuj můj život. Dej, ať vi-
dím obláček jako obláček, velké jako velké, 
malé jako malé, pavučinu jako pavučinu.

Nebe a země pominou, ale Tvá slova ne-
pominou. Amen.

Joachim Dachsel  
v knize Stan setkávání
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Život církve

Ze 3. zasedání 51. konventu Moravskoslezského seniorátu

Simona Kopecká 
na konventu 13. 11. 2021.

Consonare 
na konventu

Milé sestry, milí bratři, 
letošní adventní čas je zvláštně setmělý. 

Pandemie koronaviru nás svírá další vlnou. 
Opět přibývá těžce nemocných, na zdravot-
níky je opět naloženo nebývalé břemeno. 
Ubývá sil fyzických i psychických, 
sráží nás zklamání, že nejsme 
z ohrožení vysvobozeni. Nadto 
jsme rozděleni názory na očko-
vání a na přiměřenost vyhlašo-
vaných opatření. Není snad ro-
diny, která by tím nebyla osobně 
zasažena. 

Zoufalí utečenci jsou opět zadržová-
ni na hranicích Evropy. Blíže nám než dří-
ve, neboť jde o našeho polského souseda. 
Neutěšený je chlad nadcházejícího ročního 
období i mrazivé vztahy mezi státy i mezi 
mnoha lidmi.  

Očekáváme toužebně Hospodinův pří-
chod. Přiznáváme tím, že jsme se dostali, 
kam jsme nechtěli, a že sami nemáme řešení 
ani odvahu ani sílu. Přiznáváme svůj podíl 
na bídě světa. Očekáváme Hospodinův pří-

chod v podobě betlémského dítěte. Vyzná-
váme tím svou víru a naději v cestu milosr-
denství, soucitu a lásky ke všem lidem bez 
rozdílu. Vyznáváme svou ochotu nechat se 

Boží přítomností opět proměnit.  
Bůh je v pohybu směrem 

k nám, pojďme tedy my jemu 
vstříc. Jít vstříc Bohu znamená 
jít vstříc bližnímu tak, jak to 
vidíme u Ježíše Krista. V tento 

setmělý čas je to výzva k ohle-
duplnosti. V osobním kontaktu, 

v našich rodinách, v našich shromáž-
děních, ve vztahu ke zdravotníkům. Z ohle-
du na druhé dbejme předběžné opatrnosti 
a prevence třeba i za cenu osobní nechuti 
a nepohodlí. Z naděje na blízkost Boží čer-
pejme vnímavost a odvahu. 

Hospodine, svatý Bože, Otče našeho Pána 
Ježíše Krista, přijď svým Duchem mezi nás, 
daruj nám odvahu k soucitu, posilni v nás 
důvěru v cestu milosrdenství, podpoř od-
hodlání jít ti vstříc: navštívit nemocného, 
obdarovat chudého, zastat se utištěného, 
povzbudit zklamaného, ocenit obětavého, 
dopřát odpočinek znavenému. Pane, smiluj 
se. Amen.  

Pán Bůh vám žehnej, 

Váš  
Pavel Pokorný

Život církve

Slovo k Adventu

„Potěšujte, potěšujte můj lid... Panovník Hospodin přichází s mocí.“ 
Izajáš 40,1.10 

„Učiň mne, Pane, nástrojem, ať zářím tvým pokojem.“ 
Píseň 399, Evangelický zpěvník, Praha 2021



14 15

Život církve

Nová synodní rada byla uvedena do úřadu

V sobotu 20. 11. 2021 se v brněnském koste-
le Jana Amose Komenského konalo zvláštní 
zasedání 35. synodu naší církve. Při bohoslu-
žebném shromáždění byla uvedena do úřa-
du nová synodní rada, zvolená na synodu 
v květnu 2021. Své funkce se ujímá od 22. 
11. 2021 v tomto složení:

Pavel Pokorný,  synodní senior
Jiří Schneider,  synodní kurátor
Ondřej Titěra.  1. náměstek synodního 

seniora
Simona Kopecká,  1. náměstkyně synodní-

ho kurátora
Roman Mazur,  2. náměstek synodního 

seniora
Jana Šarounová,  2. náměstkyně synodní-

ho kurátora. 

Přímý přenos bohoslužebného shromáždění 
bylo možné sledovat na webových  strán-
kách www.e-cirkev.cz, kde je přenos dosud 
dostupný.

Z úst předsedy synodu br. faráře Jiřího 
Grubera zazněla jak slova vděčnosti za práci 
a nasazení těch, kteří odcházejí, tak i na slo-
vech Žalmu 92 založené povzbuzení nastu-
pujícím bratřím a sestrám, potvrzené modlit-
bou a požehnáním.

Nově nastupující synodní senior Pavel Po-
korný ve svém kázání na text Mt. 15, 21–28, 
na příběhu kananejské ženy, která prosí Ježí-
še o uzdravení své posedlé dcery, srovnával 
jednání a postavení všech tří aktérů příběhu 
– Ježíše, ženy i její posedlé dcery, se situací 
církve dnes.

Ze zvukového záznamu jsem se pokusila 
obsah kázání čtenářům Posla v hlavních bo-
dech přiblížit:

Třeba jsme tak trochu jako Ježíš. Zní to 
troufale. Nemůžeme se srovnávat s Božím 
Synem, ale následujeme ho, chceme aspoň 
trochu a v něčem žít a jednat v jeho Duchu, 
následovat jeho poslání. Možná je to troufalé, 
a tak to musíme to korigovat. Tím, že se stá-
le pokorně budeme vracet k evangeliu. Ptát 
se, v čem Ježíšovo poslání je, jestli mu dobře 
rozumíme, a nechat se jím inspirovat. Třeba 
i dnešním textem.

Ježíš se setkává s dotěrnou osobou, kte-
rá se nedá odbýt, má svůj názor a za tím si 
jde. Ježíš nelituje toho, že se do těch končin 
vypravil a že s ženou mluví. Přemáhá odpor 
a nechuť a naslouchá. A nakonec ji chválí. 
Překvapuje ho v dobrém. Troufnu si říct, že 
mu přináší slovo Boží. Otevírá nový roz-
měr jeho poslání. Že může taky trousit ně-
jaké drobty ze svých duchovních zdrojů. Že 
tím, co dostává, nemusí úzkostlivě šetřit. Že 
i z drobtů pod stolem mohou mnozí žít.

Třeba jsme tak trochu jako Ježíš a může-
me se jím nechat inspirovat. V tom, kam pů-
jdeme a do čeho se pustíme. Obklopuje nás 
pohanská krajina. Tak kam se vydáme? Mezi 
lidi sekulární, pověrčivé, lhostejné. Ale co 
když někdo projeví zájem nebo nás osloví? 
Třeba nezapadá do našich představ, nechce 
se připojit a vyznávat spolu s námi. Třeba 
chce jen pomoc, požehnání, a pak jít svou 
cestou. Dokážeme naslouchat hlasům pohan-
ského světa? Tak, že by mohly proměnit i náš 
pohled na naše poslání? Říkáme o sobě, že 
jsme otevření přijímat druhé. Má to své hra-
nice? Budeme si hlídat svůj bochník, nebo 

štědře trousit drobty? Pro ty, kdo hledají své 
poslání, je tohle příběh naděje.

Možná máme blíž k té ženě. Nechme se 
jí inspirovat. Nežádá zvláštní pozornost pro 
sebe, nechce významný prostor. Přichází se 
starostí o bolavého bližního, o nemocné stvo-
ření. Nevím, jestli výraz „zle posedlá“ zname-
ná těžké postižení nebo opravdovou posedlost 
zlem. Se zlem se setkáváme i my. Někdy ho 
cítíme v lidech kolem sebe, možná i v sobě. 
Jsme jím zděšeni, odpuzováni, je pro nás těž-
ké někoho takového obejmout, brát se za něj. 
Jinak ale asi nemůže být uzdraven. Žena se ne-
nechá odbýt ani ve chvíli, kdy ten, kdo by měl 
reprezentovat Boží lásku na zemi, se k ní otáčí 
zády. Ona se odvážně a pokorně hodlá spoko-
jit i s drobty. Nechme se inspirovat tou ženou. 
A tak pro ty, kdo touží po nápravě zlého, je 
tohle příběh naděje.

Možná můžeme být tak trochu jako Ježíš 
a možná se můžeme nechat inspirovat i tou 
ženou.  

Ale možná máme blízko i k té dceři. 
Jsme posedlí. Čím? Strachy: z vlastní bezvý-
znamnosti, z nároku, který je na nás kladen 
a který považujeme za nárok Boží, že mu-
síme být dobří a schopní oslovovat a získat 

každého pro Krista. Možná je v nás i hořkost 
z historické prohry křesťanství v Evropě, 
které vyklízí pole. Zoufalství zápasí s namy-
šleností, pocit výlučnosti s bezmocí. Možná 
jsme tak trochu jako ta dcera. Posedlí. Pak 
potřebujeme někoho, kdo se za nás pomodlí 
a někoho, kdo tu modlitbu vyslyší. Ale ono se 
to stává. A tak pro ty, kdo jsou ochromeni, 
je tohle příběh naděje.

Bože, nebeský Otče všech lidí, Ježíši Kris-
te, náš bratře a souputníku, Duchu svatý, 
živote svobodný a pravdivý, stůjte při nás, 
naplňujte nás svou přítomností a přicházejte 
do všech končin a zákoutí našeho bolavého 
světa. Amen.

V závěru shromáždění zazněly pozdra-
vy a přání biskupa Římskokatolické církve 
Františka Radkovského a generálního tajem-
níka Společenství evangelických církví v Ev-
ropě Maria Fischera. 

Na přímluvné modlitbě, poslání a požeh-
nání se podíleli členové nové synodní rady.

Závěrečná píseň „Mocný Bože, při Kristo-
vu zachovej nás spásy Slovu,“ byla modliteb-
ní prosbou pro cestu církve i jejího nového 
vedení do dalších dnů.     
  Jana Hojná

Život církve
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Nové předsednictvo Ekumenické rady církví v ČR

Letošní, již 18. valné shromáždění Eku-
menické rady církví v České republice, se 
uskutečnilo 23. listopadu 2021. Hostily je 
tentokrát prostory Církve bratrské v pražské 
Soukenické ulici. Ústředním bodem progra-
mu byla volba nového předsednictva.

Jediným kandidátem na post předsedy 
ERC se stal biskup Slezské církve evange-
lické augsburského vyznání Tomáš Tyrlík, 
ostatní navržení kandidáti kandidaturu nepři-
jali. Tyrlík byl v následném hlasování zvolen 
jednomyslně.  

Volba prvního místopředsedy nabídla vět-
ší drama, když v prvním kole nezískal žádný 
ze tří kandidátů nadpoloviční většinu. V ná-
sledující zúžené volbě získala převahu hlasů 
současná superintendentka Evangelické círk-
ve metodistické Ivana Procházková. Druhým 
místopředsedou pak byl zvolen Marián Čop, 
biskup Evangelické církve augsburského vy-
znání, který tak navázal na své předchozí člen-
ství v předsednictvu ERC. Členem je od roku 
2017. Náhradníkem předsednictva ERC se 
stal synodní senior ČCE Pavel Pokorný. 

Tomáš Tyrlík je duchovním Slezské círk-
ve evangelické a. v. V roce 1998 byl zvo-
len seniorem Frýdeckého seniorátu SCEAV 
a v roce 2006 členem Církevní rady SCEAV. 
V říjnu 2011 byl synodem zvolen náměstkem 
biskupa Slezské církve evangelické a. v. Je 
místopředsedou Sdružení Martina Luthera 
v ČR. V minulosti přednášel na Ostravské 
univerzitě, katedře křesťanské výchovy. 
Ve vedení církve působí od roku 2017. Ty-
rlíkovým zvolením se Slezská církev evan-
gelická a. v. vrací do čela ERC po dvaceti 
letech. Dosud posledním představitelem 
SCEAV v čele ERC byl Vratislav Volný, kte-
rý na této pozici působil v letech 1994–1995 
a 2001–2005.

Ivana Procházková je doktorkou teologie 
a působila jako farářka v Plzni, od roku 2012 
pak v Praze. V rámci Institutu vzdělávání 
měla od roku 2010 na starosti další vzdělá-
vání laiků a kazatelů. Je první ženou v úřadu 
superintendenta ECM. Přelomem je také její 
zvolení do předsednictva ERC: je tak historic-
ky vůbec první ženou, která tento post zastává. 

Nově zvoleným pogratuloval dosavad-
ní předseda ERC a emeritní synodní senior 
Českobratrské církve evangelické Daniel 
Ženatý. „Přál bych novému předsedovi, aby 
se ve své funkci setkával hlavně s otevřeností 
a s touhou všech křesťanů být spolu jako jed-
na Kristova rodina.“ Všem přítomným pak 
poděkoval za dobrou spolupráci. Vyzdvihnul 
kreativní potenciál dosavadního předsednic-
tva ERC a ocenil ekumenické projekty, které 
se ERC podařilo v minulém roce realizovat. 
Připomněl také motivaci pro činnost ERC: 
„Ekumenu chápu především jako proces stá-
lého odstraňování předsudků, které se větši-
nou vyskytují mezi těmi, kdo toho málo vědí 
o sobě, natož o druhých. A pak především 
jako proces neutuchající touhy být jednou 
jedno v Kristu a s Kristem při eucharistii.“ 

Ekumenická rada církví sdružuje 16 křes-
ťanských církví a Federaci židovských obcí. 
Zastupuje jednotlivé církve ve vztahu ke stá-
tu a koordinuje mezicírkevní spolupráci. Ge-
nerální sekretář Ekumenické rady církví Petr 
Jan Vinš k tomu uvádí: „Jedním z nejdůleži-
tějších úkolů, které Ekumenická rada církví 
plní, je společná duchovní služba v armádě, 
vězení, policii nebo nemocnicích, která je 
uskutečňována společně s Českou biskup-
skou konferencí. Čím dál viditelnější jsou 
také akce jako je zítřejší Červená středa, kdy 
se společně zasazujeme za svobodu vyznání 
všech lidí.“ 

Funkce se nové předsednictvo ujalo oka-
mžikem volby. 

e-cirkev.cz

PřeDVánOční

Uštvaní konzumenti
v kolovém honu roku.
Andělské halali.
Kdybychom veškery žádosti
mohli zkonzumovat,
zkonzumujeme i Vánoce -
donošenou příležitost,
aby se v každém 
mohla narodit 
a na svět přijít 
podivná potřeba
stát se
bližním.

Alois Volkman

ADVenTní sOnG 
ZDeňkA sVOBODy

Přichází doba tajných přání,
Zázraků a nadějí.
Přichází divná doba tání,
Kdy se všichni mají raději.

To není jen tak samo sebou,
To musel někdo způsobit. 
Že ruce, které jindy zebou,
Mají znenadání cit.

Přichází Dítě, které v dlani
Nese lidem hvězdu hvězd.
Přichází Dítě, jež nás chrání
A chce nás dobrou cestou vést.

Život církve Život církve
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CO sHáníMe?
Nejsou jen nákupní neděle bronzové, stříbrné, zlaté.
Ale i obyčejné neděle, kdy mají otevřeno
kostely, chrámy, sbory, modlitebny.
A během jejich otvírací doby jsou nám otevřeny oči i dlaně i srdce.
Co se dá v nich sehnat ?
Nejkvalitnější látka k zamyšlení
nad pravou milostí, svobodou, odpuštěním,
které nám nabízí Bůh v širokém výběru
z nekonečných zásob své lásky.
Najednou máme bližní a jsme bližními.
Co bychom ještě chtěli vlastnit ?

Alois Volkman

Většina z nás už dnes ví, že vysloužilé li-
neární či úsporné zářivky je potřeba ode-
vzdat k recyklaci. Ne všichni ale víme, 
proč a jaký je jejich další osud. 

Recyklace nefunkčních zářivek je důleži-
tá ze dvou důvodů. Tím prvním je ochrana 
životního prostředí před 
rtutí, která je v těch-
to výrobcích v malém 
množství obsažena. 
V jedné úsporné zářivce 
jde o 3–5 mg rtuti. Při 
mnohonásobně vyšších 
koncentracích může tato 
jedovatá látka poškodit 
nejen životní prostředí, 
ale i naše zdraví. 

Druhým důvodem je 
opětovné materiálové využití, jež u zářivek 
a dalších světelných zdrojů v současnosti 
dosahuje více než 90 %. Využitím recyklova-
ných materiálů při další výrobě se šetří pří-
rodní zdroje surovin. 

Zpětným odběrem a ekologickou recyk-
lací osvětlovacích zařízení se od roku 2005 
zabývá neziskový kolektivní systém EKO-
LAMP, který tyto služby zajišťuje i pro naši 
obec. Obyvatelé naší obce mohou nejen ne-
funkční světelné zdroje, ale i další elektroza-
řízení, zdarma odevzdávat ve sběrném dvoře, 
v elektro obchodě při nákupu nových, ale 
také v prostorách našeho kostela, Blahosla-
vova 1, kde je umístěna Malá sběrná nádoba. 

Ze sběrných míst EKOLAMP sváží světelné 
zdroje a další vysloužilá elektrozařízení k eko-
logické recyklaci, díky které jsou z nich pro 
opětovné použití získávány druhotné surovi-
ny, zejména kovy, plasty a sklo. Hliník, mosaz 
a další kovy se mohou znovu použít v kovo-

výrobě, z recyklovaných 
plastů jsou vyráběny např. 
zatravňovací dlaždice či 
plotové dílce a sklo se po-
užívá jako technický ma-
teriál. 

Prostřednictvím EKO-
LAMPu se v roce 2020 
recyklovalo 587 tun pou-
žitých světelných zdrojů 
a téměř 3 000 tun malých 
a velkých elektrozaříze-

ní. Díky EKOLAMPu se podařilo opětovně 
využít přes 90 % materiálů ze všech sebra-
ných elektrozařízení. To je dobrá zpráva pro 
životní prostředí naší země.

Bohužel stále mnoho českých domácností 
nerecykluje a menší elektrozařízení včetně 
úsporných žárovek hází do komunálního od-
padu. Do půdy se tak mohou dostat nebezpeč-
né látky, se kterými si příroda jen tak neporadí. 
Právě vy můžete pomoci tuto situaci změnit. 

Více se o problematice nakládání s ne-
funkčními zářivkami a dalšími elektrozaříze-
ními dočtete na www.ekolamp.cz.

Bohdan Gallat, EKOLAMP s.r.o.

Hledáme ochotné řidiče, kteří by se podíleli na přivážení starších lidí na neděl-
ní bohoslužby. V případě zájmu o tuto službu a pro další informace se hlaste 
u bratra kurátora Marka Vraje (605 224 814).

Informace / aktuality 

se bude v našem sboru konat po první tři adventní neděle
28. listopadu
5. prosince

12. prosince
vždy po bohoslužbách od 10 hodin v malém sále našeho kostela

Děkujeme vám, že letos opět burzu podpoříte, výtěžek bude opět věnován  
Domovu seniorů Diakonie v Dolní Moravici.

Děkujeme!

Adventní burza 2021

Informace / aktuality 

Proč se recyklují nefunkční zářivky a jiná elektrozařízení?
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Českobratrský evangelický sbor v Olomouci 
a Římskokatolická farnost v Malé Morávce 

Vás srdečně zvou na

Ekumenické vánoční bohoslužby
v Domově odpočinku ve stáří Diakonie v kapli v Dolní Moravici 

v pondělí 20. prosince v 15 hodin
Bohoslužby připravují faráři

 Karel Rechtenberg a Jan Lukáš


